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Knihovna Václava Havla

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Na pražských Hradčanech, konkrétně na Loretánském náměstí najde do dvou let trvalý azyl
Knihovna Václava Havla. Dům, ve kterém dřív žila například manželka českého prezidenta Edvarda
Beneše, koupil miliardář Zdeněk Bakala, mimo jiné předseda správní rady knihovny. Instituce se
soustředí, jak i její název napovídá, na odkaz prvního porevolučního prezidenta. Kdo dům vytipoval a
podílel se na výběru, i sám Václav Havel, tak na to jsem se zeptala ředitele knihovny Martina C.
Putny.

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Václav Havel nikoliv, ale poměrně dlouho jsme zkoumali lokality ve staré Praze. Ono se ukázalo, že
těch možností není zase tak příliš. A toto byl výsledek téměř půlročního hledání.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Co čekáte od té instituce, respektive od té budovy, která by měla pojmout instituci Knihovny Václava
Havla? Říkáte, že nebylo tak lehké najít budovu, která bude odpovídat.

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Šlo o to, že budova musí být přístupná zvenčí, musí být dostupná městskou dopravou, musí mít
poměrně velký prostor pro expozici, protože poměrně klíčovou součástí provozu knihovny má být
poměrně velká výstava. Musí tam být místo pro archiv. Ono těch kritérií bylo poměrně mnoho.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vy jste se inspirovali ve Spojených státech takzvanými prezidentskými knihovnami. V čem jste
specifičtí, ale co jste přijali a co už se podle vás do českého prostředí prostě nehodí?

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Pochopitelně ten americký styl nelze tak úplně přenést do českého prostředí, protože Američané mají
rádi patos a takovou bombastičnost. A ty americké prezidentské knihovny jsou obvykle nové budovy,
obrovské svými rozměry, kde člověk může číst velkými písmeny vytesány různé citáty z děl
příslušných prezidentů. Tak tohle to samozřejmě v Čechách není možné. Není možné, a zvláště tedy
k Václavu Havlovi by se to nehodilo, protože to je člověk ironie a sebeironie. Takže toto by se k nám
vůbec nehodilo. Ale pokud jde o to, že ten institut prezidentské knihovny, tak je to poměrně věc
přenositelná, protože to je věc, která slučuje knihovnu v tom klasickém slova smyslu, tak badatelnu,
archiv, tak nějakou veřejnou instituci, která pořádá přednášky, diskuse, básnické večery. Vím, že tam
to je skutečně velmi specifický fenomén veřejného života.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Co nabízíte vy, alespoň zatím v těch provizorních podmínkách zájemcům, kteří chtějí navštívit
Knihovnu Václava Havla?

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
V těch provizorních podmínkách je samozřejmě provizorní expozice o životě a díle Havlově. Kdežto
potom v té definitivní už by to mělo být nejenom o Havlovi, ale o celé vlastně tradici a symbolice
českého prezidentství. A kromě toho tam děláme takové vzdělávací a zároveň kulturní cykly, kde
připomínáme různé okruhy české kultury, které nějak souvisejí s Havlovým životem a dílem. Teď na



jaře jsme měli cyklus o básnické skupině Šestatřicátníků a na podzim začíná cyklus o Kampademii,
což byla skupina filosofů, která stála v pozadí slavných dopisů Olze.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Kde vás lidé najdou?

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Najdou nás na Starém Městě Pražském v Řetězové ulici, ta je kratičká, takže tam to opravdu najdou
úplně snadno.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Ještě jedna otázka, trošku se vztahuje k tomu, o čem jste mluvil ve vztahu k těm prezidentským
knihovnám ve Spojených státech, ať už jsme v Čechách, nebo ne, pořád ještě existuje nebezpečí, aby
se ta celá věc nezvrhla v jakýsi kult osobnosti Václava Havla?

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Toho nebezpečí se vyvarujeme poměrně snadno, protože jsou to dvě osoby, které si takovou věc
velmi nepřejí. Na jedné Václav Havel a ta druhá jsem já.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A vy jste tedy tím garantem, že to nebude neúnosné.

Martin C. PUTNA, ředitel Knihovny Václava Havla
--------------------
Přes mojí mrtvolu.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Ujišťuje ředitel Knihovny Václava Havla Martin C. Putna.


